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بـــا توجـــه به ســـهامداری لایه بـــه لایـــه )تودرتو( در 

هلدینگ های شستا، آیا عرضه ۱۰درصد از سهام این 

مجموعه بدون تغییر ســـاختار و ماهیت قبلی، کمکی 

به پیشـــرفت شستا کرده اســـت؟ همچنین با توجه به 

اینکه با این واگذاری، ســـیطره دولت و مدیران قبلی بر 

شستا تمام نمی شود و سهامدارانی که اقدام به خرید 

این ســـهام کرده اند هیچ نفوذی در لایه های مدیریتی 

نخواهند داشـــت، آیـــا بازهم باید به واگذاری شســـتا 

خوشبین بود؟ 

 در پاســـخ به این دغدغه ابتدا باید پرسید منظور از بورسی 

کردن چیســـت؟ اگر ورود به بورس را مسیر میانبر شفافیت 

تلقی کنیم، این ســـوال مطرح است که این شفافیت با چه 

میزان واگذاری انجام می شـــود؟ مدیران شســـتا تصمیم 

گرفتند تحت نظارت و سیاست های بازار سهام عمل کنند 

و یک ناظر بیرونی به جز سازمان تامین اجتماعی به صورت 

مستمر شستا را رصد و گزارش گیری کرده و گزارش ها را نیز 

منتشـــر کند، این تحول در نظارت، با هر میزان واگذاری 

ســـهام اتفاق می افتد. در عرضه اولیه شســـتا دو میلیون و 

70 هـــزار نفر ســـهام ما را خریداری کرده انـــد، لذا ما قرار 

اســـت به جای اینکه مجمع را در یک اتاق کوچک چندنفره 

برگزار کنیم، تحت نظارت حداقل دو هزار نفر سهامدار قرار 

گرفته و مجمع را برگزار کنیم. به نظر شـــما در این وضعیت 

پاسخگویی افزایش پیدا می کند یا خیر؟ پاسخ منصفانه این 

است که حتما شفافیت افزایش پیدا می کند. در این زمینه 

خلاصه نقدها درمورد حضور شستا در بازار سرمایه به عنوان 

بنگاه اقتصادی که ساختار لایه به لایه دارد، موجب می شود 

سهامداران نتوانند کرسی های مدیریتی را به دست آورند، 

پس شـــفافیتی اتفاق نخواهد افتاد. اصل این نقد درست 

است اما باید توجه داشته باشیم که این ساختار را ما ایجاد 

نکرده ایم بلکه از قبل وجود داشته است. درواقع اگر بنا بود 

از ابتدا یک شـــرکت سرمایه گذاری با عنوان شستا تاسیس 

کنیم و اســـتراتژی های سرمایه  گذاری شستا را می نوشتیم 

و مجموعه مدیریتی در شســـتا درباره پرتفوی خود تصمیم 

می گرفت، حتما مدل خروجی اش این ساختار فعلی نبود و 

اگر خروجی شستا یک ساختار لایه به لایه می شد، نقدهای 

منتقدان درســـت و به جا بود اما توجه داشته باشیم از کل 

شرکت های شستا، 90 شرکت در قالب رد دیون به سازمان 

تامین اجتماعی واگذار شده  است. به عبارت دیگر مفهوم 

این جمله این اســـت که اصلا شستا خودش ساختار فعلی 

را انتخاب نکرده اســـت. درواقع دولت به ســـازمان تامین 

اجتماعی بدهکار بود و در قالب رد دیون این شـــرکت ها را 

به سازمان تامین اجتماعی تحویل داد و کالبد فعلی شستا 

شـــکل گرفت. نکته جالب تر اینکه این شـــرکت ها پیش از 

واگذاری به شستا هم ساختار مدیریتی لایه به لایه داشتند، 

بنابراین توجه داشته باشیم ما در وضعیتی قرار داشتیم که 

از قبل نوشته و اجرا شده بود. اگر بنا بود محمد رضوانی فر 

به عنوان مدیرعامل شستا اســـتراتژی های سرمایه گذاری 

این مجموعه را بنویســـد و شـــرکت را از نو بسازد، احتمالا 

به جای 187 شـــرکت، حدود 30 شـــرکت سرمایه گذاری 

می کردیم؛ چون90درصد ســـود مجموعه شـــرکت های 

شســـتا را همین 30 شـــرکت می دهند. به عنوان مثال در 

زیرمجموعه شســـتا شرکتی فعال است که ما امروز از اینکه 

زیان سال های گذشـــته آن را به سود تبدیل کرده ایم- که 

البته کار بزرگی است- خوشحالیم، اما خوشحالی ما برای 

چقدر ســـود است؟ حدود سه میلیاردتومان برای یک سال 

که برابر با ســـود سه روز شرکتی مانند فن آوران است. پس 

اگر ما ســـاختار لایه به لایه را به وجود می آوردیم، اشـــکال 

وارد بود ولی این ســـاختار وجود داشـــت و ما می خواهیم 

این ســـاختار را شـــفاف کنیم. لذا ما این لایه ها و گره ها را 

با ادغام، انحلال، واگذاری و بورســـی کردن باز می کنیم تا 

ساختار غیرشفاف از بین برود. 

نکته دیگر اینکه، مگر در ســـایر کشورها ساختار مدیریتی 

لایه به لایه وجود ندارد؟ شرکت های بزرگ بین المللی سراغ 

دارم که 8-7 لایه مدیریتی دارند. اما وقتی شرکت های بزرگ 

بین المللی مدیریت لایه ای دارند، نام آن را هنر جذب منابع 

می گذارند، درحالی که وقتی ما انجام می دهیم، می شـــود 

ساختار لایه به لایه و غیرشفاف؟ 

بررســـی تجربیات جهانی حکایت از این دارد که به جز هند 

که شرکت ها بیش از سه لایه مدیریتی را نمی توانند وارد بازار 

بورس کنند، در نقاط دیگر دنیا محدودیتی از این نوع برای 

ورود به بورس لایه مدیریتی وجود ندارد. 

شـــاهد مثال از بورس های آمریکا، اروپـــا، کره جنوبی و... 

می آورم که با ساختار مدیریتی لایه به لایه وارد بورس شده اند. 

در برخی شـــرکت ها چندین لایه مدیریتی وجود دارد و در 

هرکدام از ایـــن لایه ها حتی ترکیب ســـهامداری و درصد 

سهامداری متفاوت است، اما درمورد شستا که این ساختار 

از قبل وجود داشت، حالا که می خواهیم هم عملکرد شرکت 

شـــفاف باشـــد، هم رگولاتور بیرونی بیاید نظارت کند، هم 

سیاست های تقســـیم سود اصلاح شود، هم سیاست های 

اجرای پروژه را اصلاح کنیم و مدیریت نیز پاسخگو باشد، آیا 

راهی جز ورود به بورس پیش پای ما بود؟ ما نمی توانســـتیم 

ایـــن لایه ها را از بین ببریم، به دلیل اینکه وجود داشـــتند و 

هرکدام شان از ســـال ها پیش سهامدار غیر داشتند. البته 

این مســـیر مسدود نیست و می شود با ادغام، انحلال و... 

بخشی از ســـاختار مدیریتی را سبک تر کرد، اما باز کردن 

برخی لایه های مدیریتی به این سادگی نیست. 

من ســـوالم از منتقدان این است که با این ساختاری که از 

قبل وجود داشته، پیشنهاد آنها چیست؟ آیا 7-6 سال باید 

صبر می کردیم تا مثلا ســـاختار فعلی اصلاح می شد و پس 

از اصلاح ســـاختار، شســـتا وارد بورس می شد؟ یعنی باید 

7-6 ســـال دیگر صبر می کردیم و شستا با همه ابهامات و 

عدم شفافیت قبلی فعالیت می کرد؟ 

برخی کارشناسان می گویند عرضه شستا عمدتا برای 

تامین مالی ســـازمان تامین اجتماعی صورت گرفته و 

کمکی به بخش های سرمایه گذاری این سازمان نخواهد 

کرد. این را قبول دارید؟ 

منابع حاصل از فروش ســـهام شســـتا برای سهامدار است 

طبیعتا هشـــت هزار میلیاردتومانی که پـــس از واگذاری 

10درصد از ســـهام شستا جذب شـــد، به حساب سازمان 

تامین اجتماعی واریز شد. ســـازمان تامین اجتماعی هم 

ایـــن مبالغ را صرف افزایش ســـرمایه بانـــک رفاه، افزایش 

سرمایه شستا و اجرای پروژه های درمانی خود سازمان کرده 

است. براین اســـاس عمده کمک واگذاری سهام شستا به 

بخش تولید در شســـتا که عمدتا مربوط به افزایش سرمایه 

شرکت هاست، منتقل می شود. 

اما ســـوالی که مطرح می شود این است که آیا تامین مالی 

از بازار ســـرمایه اشکال دارد؟ اساســـا یکی از اهداف بازار 

ســـرمایه تامین مالی برای بنگاه هاســـت. پس اینکه شستا 

یـــا بنگاه دیگری برای تامین مالی به بازار ســـرمایه مراجعه 

می کند، این موضوع اساسا نه تنها اشکال ندارد بلکه عین 

مقصود است. اتفاقا سیاست بورسی کردن درمقابل سیاست 

شکســـت خورده خصوصی ســـازی، بهترین راهکار است. 

برخی در پی آن بودند که با فروش منابع موجود در شســـتا 

به ســـازمان تامین اجتماعی کمک کنند، اما تدبیر شستا 

این بود بین اینکه کلیت را نگه  داریم و از کل، بخشی را کم 

کنیم، بهتر از آن اســـت که زیرمجموعه ها را چندپاره کنیم. 

توجه داشته باشید بخش بزرگی از مشکلات خصوصی سازی 

در ایران همین قطع کردن زنجیره ارزش است. ذوب آهن را 

حفظ کردیم یک طرف، سنگ آهن را واگذار کردیم و معدن 

را هـــم به دیگری تحویل دادیم. اینهـــا صنعت را از کارایی 

می اندازد. اما اگر کلیت را شـــما حفظ کرده و دیگران را در 

آن شـــریک کنید، شرکا اجازه نمی دهند شما هر بلایی که 

خواستید سر منابع و ظرفیت های مجموعه بیاورید. اگر هم 

هدف سازمان تامین اجتماعی از بورسی کردن شستا تامین 

مالی هم باشـــد، نه تنها اشکال ندارد بلکه بهترین تصمیم 

برای حفظ و صیانت از امانت کارگران و بیمه شدگانی است 

که عمری حق بیمه به سازمان پرداخت کرده اند تا در زمان 

بازنشستگی از ثمره آن بهره ببرند. 

شفافیت از دغدغه های اصلی مخالفان و موافقان ورود 

شستا به بازار ســـهام است. به نظر شما ورود به بورس 

شرط کافی برای تقویت شفافیت در شرکت شستاست؟ 

نگاهـــی به میـــزان درجه شـــفافیت بنگاه های بزرگی 

همچون خودروســـازان، بانک ها و... نشـــان می دهد 

که حتی ورود به بورس هم نتوانســـته شـــفافیت این 

بنگاه ها را تقویت کند و رتبه آنها را در شـــفافیت تغییر 

دهد. آیا سرنوشـــت غیرشفاف و مبهم خودروسازان و 

بانک های بورسی شـــده در انتظار شستا هم هست یا 

اینکه مجموعه تحت مدیریت شما راه دیگری را خواهد 

رفت که برونداد آن شـــفافیت و خروج شستا از حیاط 

خلوت مدیران سیاسی است؟ 

این سوال ناشی از دغدغه ای است که از ساختار لایه به لایه ای 

نشأت می گیرد که منتقدان می گویند، همان ساختاری که 

از قبـــل وجود داشـــته و ما ایجاد نکرده ایـــم. در این دوره 

اقداماتی انجام شـــد، اما خروج از ســـاختار لایه به لایه جزء 

اهـــداف اولیه مان نبود، البته اگـــر برنامه هایی که با هدف 

ارتقای عملکرد و افزایش راندمان شـــرکت ها پیش برده ایم، 

اندکی مرور کنیم، مشـــخص است که اقدامات انجام شده 

گره های مدیریتی زیادی را باز کرده و بسیار از حجم ساختار 

لایه به لایه کاسته است. 

در همین راستا پنج برنامه کلی را در شستا و زیرمجموعه ها 

انجام داده ایم: 1- برنامه ســـاماندهی )متشکل از ادغام، 

انحلال، واگذاری و بورســـی کردن شـــرکت ها( 2- ارتقای 

عملکرد و افزایش راندمان شرکت ها 3- توسعه سامانه های 

هوشمند برخط در راستای شفاف سازی عملکرد 4- اصلاح 

ساختار مالی و 5- مولدسازی دارایی ها به ویژه دارایی های 

غیرمولد. برای هرکدام از پنج برنامه فوق، اقدامات مختلفی 

انجام شـــده اســـت که به ترتیب به بخشـــی از آنها اشاره 

می کنم. 

 بورسی شدن شاه بیت اقدامات شستا بود

استراتژی اول ما در شستا، ســـاماندهی شرکت ها در این 

مجموعه بود که اگر جزئیات آن را تشریح کنم، شاید پاسخ 

مناسبی به این ادعا باشد که چه میزان از ساختار لایه به لایه 

کاســـته ایم. برنامه ساماندهی ما متشـــکل از چهار اقدام 

ادغام، انحلال، واگذاری و بورسی کردن شرکت ها بود. 

زمانی که به شســـتا آمدم، متوجه شدم برخی شرکت ها در 

زنجیره ارزش هم قرار دارند، اما به دو شرکت تبدیل شده اند، 

دو هیات مدیره، دو ســـاختمان مرکزی و دو سازوکار اداری 

دارند، درحالی که خروجی شرکت »الف« ورودی شرکت »ب« 

بود و اصلا مفهومی نداشـــت که دو شرکت جدا باشند. در 

همین راستا 14 شـــرکت را در هم ادغام کرد یم. البته این 

ادغام فقط روی کاغذ نبود، ادغامی در راستای چابک سازی 

که در ســـازمان ثبت شرکت ها، مجوز ثبت ادغام گرفتیم که 

اسناد آن در وب سایت ثبت شرکت ها قابل دسترسی است. 

انحلال 29 شرکت نیز در دستورکار قرار گرفت و درحال حاضر 

مراحل نهایی انحلال این شرکت ها درحال انجام است. این 

کار سخت بود، اما درحال حاضر انحلال کامل و ختم تصفیه 

29 شرکت در مراحل پایانی است. 

 در بخش ساماندهی و واگذاری سه شرکت در سال 1398 

واگذار شـــدند. این ســـه واگذاری شـــامل واگذاری پروژه 

پالایشـــگاه آناهیتا به قرارگاه خاتم، شـــرکت نفت و گاز آریا 

به ســـرمایه گذاری نفـــت و گاز پارســـیان و کارگزاری باهنر 

بـــه فولادمبارکه بود. هرکدام از ایـــن واگذاری ها با رعایت 

تشریفات مزایده و مراحل قانونی آن صورت گرفت و به اتمام 

رسید. البته هرکدام از این واگذاری ها دلیل خاصی داشت؛ 

برای مثال پالایشگاه آناهیتا پروژه ای بود که از تعهدات سفر 

مقام معظم رهبری به کرمانشـــاه و از ســـال 1386 معطل 

مانده بود که واگذاری پروژه را انجام دادیم تا کار در مســـیر 

درست و با سرعت بیشتر پیش برود. 

 بورســـی کردن شـــرکت های تابعه شســـتا یکـــی دیگر از 

برنامه های ســـاماندهی بود. در ســـال گذشته 38درصد 

ارزش ریالی یا 35درصد تعداد عرضه اولیه های بورس ایران 

مربوط به زیرمجموعه های شســـتا بود. اما شاه بیت بورسی 

کردن شـــرکت ها، بورسی شدن شستا بود که امسال انجام 

شد. در سال جاری تا نیمه دوم اردیبهشت از سه عرضه اولیه 

سازمان بورس ایران، دو عرضه اولیه مربوط به شستا )شستا 

و صباتامین( بود. نکته جالب اینکه، از کل این ســـه عرضه 

اولیه حدود10 هزار میلیاردتومان نقدینگی جذب شد که 

9 هـــزار و 200 میلیاردتومان آن مربوط به عرضه اولیه های 

زیرمجموعه های شستا و خود شستا بود. 

این نکته را توجه داشته باشیم که ورود شستا به بازار بورس 

پارادایم بازار سرمایه در ایران را تغییر داد. بنده ادعا می کنم 

با ورود شســـتا به بورس باید بازار سهام در ایران را به قبل و 

بعد از ورود شستا تقسیم کرد، چراکه با این اقدام شجاعت 

و جسارت دولت نســـبت به واگذاری زیرمجموعه ها از این 

طریق افزایش یافت. 

مجموعه اقداماتی که در قالب برنامه ساماندهی بیان شد، 

کمک می کند شستا تعداد شرکت های خود را که برخی از 

آنها غیرفعال هستند، کاهش دهد که ما را در چالاک سازی، 

چابک ســـازی و آرایش پرتفوی کمـــک می کند . همچنین 

درنتیجـــه این اقدامات، درحال حاضر تعداد شـــرکت های 

مدیریتی شستا از 187 شرکت، به 180 شرکت کاهش پیدا 

کرده که با اتمام مراحل انحلال 29 شـــرکت، شرکت های 

مدیریتی ما به 151 شـــرکت می رســـد. همچنین از 180 

شرکت مدیریتی، با احتســـاب شستا، 83 شرکت تاکنون 

بورسی هستند. 

 سال 1399 سال جهش معنادار شستا است

استراتژی دوم ما در شستا، ارتقای عملکرد و افزایش راندمان 

شـــرکت ها بود. در ســـال 97 ســـود تجمیعی شرکت های 

مدیریتی شســـتا حدود هفت هـــزار میلیاردتومان بود که 

این میزان در ســـال 98 به حدود 18 هـــزار میلیاردتومان 

رسیده است. 

درخصوص افزایش راندمان و بهره وری شـــرکت ها این نکته 

را بایـــد اضافه کنم که در پایان ســـال مالی منتهی به 31 

خرداد ســـال 97 شرکت اصلی شستا1200 میلیاردتومان 

سود ایجاد کرد که باید به سازمان تامین اجتماعی پرداخت 

می شـــد. در 31 خرداد ســـال 98 که بنده 8-7 ماه افتخار 

حضور در این مجموعه را داشـــتم، سود خالص شرکت ها به 

چهار هزار و 500 میلیاردتومان رسید. برآورد من این است 

که در 31 خرداد سال جاری سود خالص شرکت اصلی حدود 

18 هزار میلیاردتومان باشـــد. به اعتقاد من همه این موارد 

با تمرکز به شـــفافیت، چابک سازی، چالاک سازی، کنترل 

مطالبات و کاهش هزینه ها و اســـتفاده از فرصت های بازار 

به دست آمده است. 

در سال های گذشته سود پرداختی شستا به سازمان تامین 

اجتماعی بین دو تا ســـه هزار میلیاردتومان بود که در سال 

98 میزان پرداختی شستا به سازمان تامین اجتماعی حدود 

11 هزار میلیاردتومان شد. 

اطلاعات جزئی تری از 180 شـــرکت در صورت های مالی 

وجود دارد که برای همه قابل دســـترس اســـت. در بخش 

ارتقای عملکرد و افزایش راندمان شـــرکت ها مجموعه ای از 

سیاســـت ها را اجرا کردیم که هرکدام زمان مفصلی را برای 

بحث و گفت وگو می طلبد. البته این پایان راه نیست و سال 

1399 را سال جهش معنادار شستا می دانیم. 

 نظارت مستقیم بر عملکرد شرکت ها

با سامانه های مدیریتی

استراتژی ســـوم ما در شستا، توسعه سامانه های هوشمند 

برخط در راستای شفاف سازی است. شستا مجموعه ای از 

ابهامات، عدم دسترســـی به اطلاعات قابل اتکا و به هنگام 

بود. یعنی یک هیبت کدر و غیرقابل ارزیابی ســـاخته شده 

بود که نمی توانســـتیم هیچ قضاوتـــی درخصوص عملکرد 

مدیران، عملکرد مالی، ســـازوکار اســـتخدام ها، ساختار 

مدیریتی و... داشـــته باشیم، به همین خاطر اولین تصمیم 

ما برای خروج از این هیبت کدر توسعه و ایجاد سامانه های 

هوشمند و برخط بود. 

یکی از این ســـامانه ها، ســـامانه ارزیابی عملکرد است که 

باعنوان ســـامانه کارنامه نام گذاری کرده ایم. با راه اندازی 

این ســـامانه برای همه مدیران عامل شـــرکت های تابعه، 

شاخص های عملکرد تعیین شد که عملکرد آنها را با همان 

شـــاخص ها مورد ســـنجش قرار می دهیم. با این ســـامانه 

عملکـــرد فروش، تولیـــد، صادرات و پیگیـــری مطالبات و 

پرونده های حقوقی را  سنجیده و درنهایت کارنامه به صورت 

کمّـــی به هر مدیر نمره می دهـــد. این اقدام برای هر187 

شرکت مدیریتی در مقاطع سه ماهه به روزرسانی می شوند. 

برای هر شـــرکت، تولید مقداری و فروش مقداری را لحاظ 

کردیم تا مشخص شـــود وقتی نرخ ارز و... تغییر می کند، 

مقـــدار تولید ما چه تغییری داشـــته اســـت. برای ارزیابی 

شـــاخص عملکرد، هم فروش مقـــداری و هم فروش ریالی 

را لحاظ کردیم که متوجه شـــویم توســـعه تولید را به همراه 

فروش و صادرات داشته یا محصولات تولیدی دپو شده اند. 

 هزینه های اداری پرســـنلی، تخفیف ها، سود ناخالص و... 

موارد دیگری هســـتند که در این کارنامه ارزیابی می شوند. 

همه این شاخص ها کمّی هستند. حتی اطلاعات مطالبات 

و ارزش روز دارایی ها و... در این کارنامه وجود دارد. عملکرد 

دوره قبل و شـــرایط فعلی در اینجا با هم مقایسه می شوند و 

عملکرد شرکت با بودجه تصویب شده هیات مدیره مقایسه 

شده تا مشخص شود چه میزان از برنامه ها تحقق یافته است. 

دومیـــن ســـامانه ای که طراحـــی و اجرا کردیم، ســـامانه 

یکپارچه مدیران اســـت. یکی از موضوعات بســـیار مهم در 

زیرمجموعه های شستا، مساله انتصابات بود. درحال حاضر 

اطلاعات مدیران و اعضای هیات مدیره 187 شرکت شستا 

و اطلاعات مدیران و اعضای هیات مدیره شـــرکت هایی هم 

که ســـهم مان غیرمدیریتی است در وب سایت شستا درج 

شده و برای عموم قابل دسترس است. 

ســـامانه دیگری که طراحی و اجرا شد، سامانه گزارش های 

مجمع، صورتجلسات هیات مدیره و... است. سال 97 وقتی 

بنـــده با تیم مدیریتی جدید به شســـتا آمدیم، هنگامی که 

صورت مالی شرکتی یا تکالیف مجمع را مطالبه می کردیم، 

با شـــرکت مربوطه تماس می گرفتند تا آنها را ارسال کنند. 

امـــا از همـــه اینها ناخوشـــایندتر موضوع صورت جلســـه 

هیات مدیره ها بود. در برخی شـــرکت ها اگر صورتجلساتی 

را تنظیـــم می کردند که خـــلاف قوانین و مقررات بود و تیم 

مدیریتی شســـتا مطلع می شـــد، در کمتر از چند ساعت 

اعضای هیات مدیره صورت جلسه جدید تنظیم می کردند. 

ســـامانه ای طراحی  شده که صورتجلســـات 187 شرکت 

در این ســـامانه بارگذاری می شـــود و زمانی که بارگذاری 

می کنند، دیگـــر امکان هیچ ویرایش یـــا حذف اطلاعاتی 

برای شـــرکت ها وجود ندارد. همچنین گزارش های مجامع 

و تک تک صورتجلسات، تکالیف مجمع، گزارش حسابرس 

و گزارش هیات مدیره در این سامانه بارگذاری شده است. 

به عنوان مدیری که 21ســـال در شرکت های مختلف کار 

کردم، به جـــرات می گویم کـــه در هیچ مجموعه ای چنین 

ســـامانه ای وجود ندارد. این را هم اضافه کنیم که سازمان 

بازرسی و سایر نهادهای نظارتی نیز اطلاعات کاربری ورود 

به این سامانه را در اختیار دارند. 

اقدام بعدی دیگر در حوزه توســـعه ســـامانه های هوشمند 

برخط، اصلاح نظام بودجه ریزی و کنترل بودجه است. برای 

اینکه مدیران ارشد و میانی شرکت ها درمواقع ایجاد بحران 

ناشی از تصمیمات نادرست شان از زیر بار مسئولیت شانه 

خالی نکنند، در سطح شـــرکت ها، از کمیته حسابرسی و 

اعضای هیات مدیره و همه افراد مرتبط تایید گرفته می شود؛ 

یعنی در سطح شـــرکت، 17نفر بودجه را امضا می کنند و 

دیگر کسی نمی تواند تکالیف بودجه را انکار کند. همه این 

مدارک در سامانه بارگذاری و اصل اسناد نیز در شستا باقی 

می ماند. همه شـــاخص های کلیدی شرکت در بودجه ذکر 

شده، تکالیف بودجه، پرونده های حقوقی و سایر تعهدات 

مدیریت را هم وارد بودجه کردیم. اساســـا ساختار بودجه 

و نظارت بر بودجه تغییرات و بهبود اساســـی داشته است. 

 با سامانه حقوقی

نظارت ها و پیگیری ها مستمر شد

با راه اندازی سامانه حقوقی اسامی، جزئیات و حجم مالی، 

زمان پرونده ها و روند پیگیری پرونده های حقوقی شســـتا 

درج شده است. البته درحال حاضر پرونده های حقوقی را 

از مراجع قضایی پیگیری می کنیم، اما در آینده اگر به این 

نتیجه برسیم که نمی توانیم مطالبات خود را وصول کنیم، 

قطعا این پرونده ها را برای اطلاع عمومی در ســـایت شستا 

قرار خواهیم داد. در صورت های مالی شرکت ها اطلاعات 

مطالبات ما به تفصیل آمده است. لازم به ذکر است 80درصد 

پرونده های ما، پرونده های بزرگ و مربوط به مشتری های 

بزرگ هســـتند. البته لیســـت پرونده ها را برای ریاست قوه 

قضائیه، رئیس سازمان بازرسی کل کشور و وزارت اطلاعات 

ارسال کردیم تا در سرعت رسیدگی و وصول مطالبات به ما 

کمک کنند. همچنین اخیرا اتفاقات خوبی در این خصوص 

رخ داده و نهادهای نظارتی و امنیتی به اغلب این شرکت ها 

و افـــراد حقیقی مراجعه کرده و اخطارهای لازم را داده اند و 

برای برخی پرونده ها کارگروه ویژه تشـــکیل شده است، در 

سطح شرکت ها نیز اولین کاری که انجام شد اصلاح ساختار 

دفاتر حقوقی شســـتا بود. برخی شـــرکت ها و هلدینگ ها 

مدیر حقوقی نداشـــتند. با تعیین مدیر حقوقی مجرب اولا 

از خلـــق پرونده های جدید جلوگیـــری و ثانیا پرونده های 

پیشین پیگیری جدی می شود. 

موضوع بعدی، طراحی سامانه پروژه هاست. در این سامانه 

ریز و جزئیـــات آمارهای پروژه ها وجود دارد. بودجه؛ تاریخ 

شروع، میزان پیشـــرفت، بودجه، پیمانکار و... اطلاعاتی 

که در این ســـامانه آمده و ســـه ماهه به روزرسانی می شود. 

طبق اطلاعات ســـامانه پروژه  ها، شرکت های زیرمجموعه 

شستا 288پروژه دارند. برای تکمیل این 288پروژه تقریبا 

هشـــت هزار میلیـــارد تومان بودجه بود که بخشـــی از آن 

در ســـال 1398 تامیـــن و ســـه هزار میلیارد تومان آن هم 

امسال تخصیص خواهیم داد. ضمنا گزارش افزایش سرمایه 

شرکت ها را هم به صورت شفاف منتشر می کنیم، درحالی که 

تقریبا همه شرکت ها گزارش های افزایش سرمایه را محرمانه 

نگه می دارند. 

 شرکت های زیان ده از ۴۰ به 3۰ شرکت 

رسیدند

اصلاح ســـاختار مالی چهارمین برنامه ای است که تیم 

جدید مدیریتی در شســـتا انجام داد. ســـال گذشته 

برای 29 شـــرکت حدود سه هزار و 100میلیارد تومان 

افزایش ســـرمایه داشتیم. در سال 1399 هم در 42 

شـــرکت حدود 9هزار میلیارد تومان افزایش سرمایه 

در برنامه داریم. این درحالی است که سال 1396 

شســـتا40 شرکت زیان ده داشت و این40 شرکت 

در سال 1397 به 28 شرکت و در سال 1398 به 

14شرکت کاهش پیدا کرد و امسال برنامه ریزی 

کردیم که تعداد شـــرکت های زیان ده را به سه 

شرکت برســـانیم. اینکه می گوییم سه شرکت 

زیـــان ده باقـــی می ماند، دلیلش این اســـت که 

ســـاختار و ماهیت آن کسب وکار به گونه ای است که زمان 

می برد وضعیت درآمدی شرکت اصلاح شود. درحال حاضر 

در هلدینگ دارویی و هلدینگ صبا تامین شـــرکت زیان ده 

نداریم. در هلدینگ سیمانی یک شرکت زیان ده وجود دارد 

که امسال دیگر شرکت زیان ده در این حوزه نخواهیم داشت. 

اما در تاپیکو شرکت های پرچالشی داریم که اصلاح آن نیاز 

به زمان دارد، برای مثال پتروشیمی آبادان در تیرماه 1397 

آتش گرفت و واحد 600 که قلب پالایشـــگاه است، در آن 

زمان دچار خسارات گسترده ای شد، بازسازی این شرکت در 

خرداد امسال انجام شد و به زودی به بهره برداری می رسد. 

به گونه ای این شـــرکت ازجملـــه بزرگ ترین تولیدکنندگان 

PVC در کشور است.

 

 دفاتر ۲۷ شرکت را

از شمال تهران به کارخانه بردیم

اســـتراتژی پنجم، تبدیل دارایـــی غیرمولد به دارایی مولد 

است. به تعبیر ساده تر فروش اموال و دارایی های غیرمولد. 

تدبیر شستا این بود که شرکت های تابعه به جای اینکه وام 

بـــا 20 تا 28درصد بهره  بانکـــی دریافت کنند دارایی های 

غیرمولد شســـتا را مولد کنیم. بـــرای مثال در زیرمجموعه 

شســـتا شرکتی وجود داشت که دفتر مرکزی آن در بهترین 

نقاط شمال شهر تهران 100میلیارد تومان ارزش داشت، 

درحالی که ســـود همین شـــرکت ســـالانه حـــدود پنج تا 

10میلیـــارد تومان بود، در همین راســـتا یکی از اقداماتی 

که طی ســـال گذشـــته انجام دادیم، انتقال دفاتر مرکزی 

شـــرکت ها بود و دفتر مرکزی 27 شرکت از تهران به محل 

کارخانه انتقال یافتند. در حال حاضر همه این دفاتر خالی 

بوده و آماده فروش هستند. اقدام دیگر، ادغام دفاتر برخی 

شرکت ها و ادغام دفاتر شـــرکت هایی که در زنجیره ارزش 

هم بودند، نیز در دســـتور کار قرار گرفت و نهایی شـــد. در 

بخش مولدسازی دارایی  ها، مهم ترین اقدام ما این بود که 

اقدام به شناســـایی اموال مازاد کردیم و املاک مازاد همه 

شـــرکت ها مشـــخص و همه اموال آماده مزایده شدند و به 

شرکت ها اعلام کردیم هر شرکتی دارایی مازاد را مولد کند، 

آن دارایی صرف افزایش سرمایه همان شرکت خواهد شد، 

ضمـــن آنکه مدیرعامل اختیـــار دارد مبالغ مذکور را صرف 

پروژه های توسعه ای کند. 

ده ها اطلاعات از ملک در اینجا ذکرشـــده که شامل عرصه 

و اعیان، ارزش کارشناســـی ملک، تصویر ســـند، وضعیت 

تخلیه و... است. برای استخراج قیمت هر ملک نیز قیمت 

کارشناسی را سه کارشناس خارج از شستا تعیین کرده اند 

و نفر چهارم، کارشـــناس خبره ای است که به نمایندگی از 

شرکت قیمت گذاری کرده است.  در این سامانه، صورتجلسه 

کمیسیون معاملات، موافقت اصولی هیات مدیره و... همه 

درج شده است. اطلاعات دقیق از مشخصات کارشناسان 

قیمت گذار هم از دیگر اطلاعات درج شـــده در این سامانه 

اســـت. ما حتی برای املاک کمتر از دومیلیارد تومان هم 

امضای سه کارشـــناس را گرفته ایم. ادعای بنده این است 

که حتی بانک ها هم که مکلف به فروش دارایی ها و املاک 

مازاد شده اند، شبیه به این سامانه را ندارند. 

در بخشی از گزارش تفریغ بودجه سال ۱397؛ دیوان 

محاســـبات تاکید کرده در زیرمجموعه صندوق های 

بازنشســـتگی همچنان حقوق هـــای نجومی به برخی 

مدیران پرداخت می شـــود. نکته جالب توجه گزارش 

دیوان محاســـبات این  اســـت  که »فهرســـت حقوق و 

مزایای دریافتی مدیران شرکت های زیرمجموعه شرکت 

ســـرمایه گذاری تامین اجتماعی )شســـتا( به دیوان 

محاســـبات ارســـال نشـــده که مراتب جهت پیگیری 

بعدی به دادســـرای دیوان محاســـبات گزارش شـــده 

اســـت.« بفرمایید این پرداخـــت حقوق های خاص در 

شستا واقعیت دارد؟ 

این مســـاله ای که دیوان محاســـبات مطرح کرده، مربوط 

به سال 97 است. ســـال 98 ما همه اطلاعات را به دیوان 

محاســـبات تحویل دادیم. قبلا دیوان محاسبات بر شستا 

نظارت نمی کرد، اما با اصرار و درخواســـت شـــریعتمداری 

وزیر محترم تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیوان محاســـبات 

برای نظارت بیشتر، نظارت بر شستا را آغاز کرد. البته چون 

شستا بودجه دولتی نمی گیرد، مشمول نظارت های معمول 

دیوان محاسبات نمی شود. سال گذشته درخواست دریافت 

لیســـت حقوق و مزایای مدیران را داشتند و ما این لیست را 

به دیوان محاسبات تحویل دادیم. درحال حاضر هم روابط 

بســـیار نزدیک و تنگاتنگی با همکاران دیوان محاســـبات 

داریم. درخصوص انتشار اطلاعات لیست حقوق و مزایای 

دریافتی مدیران شـــرکت های زیرمجموعه شستا هم باید 

بگویم حقوق و مزایای پرداختی ما قطعا کمتر از آن چیزی 

اســـت که در بخش خصوصی به مدیران پرداخت می شود 

و همواره این ترس برای شـــخص بنده وجود دارد که ممکن 

است مدیران برتر و موفق ما به جهت تفاوت حقوق و مزایا، 

به بخش خصوصی بروند. 

میزان دخالت دولت در شســـتا چقدر است؟ آیا قبول 

دارید منابع سرمایه گذاری صندوق های بازنشستگی 

که شستا هم یکی از آنهاست، به جای اینکه به عنوان 

امانت کارگران و بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی 

نگاه شود، عمدتا به عنوان بخشی از منابع دولت در نظر 

گرفته شده که بر این اساس حق دخالت در سرنوشت 

آنها را به دولت و سیاسیون می دهد؟

بخشی از شرکت های شستا )90 شرکت( در قالب رد دیون به 

این مجموعه واگذار شده است. این شرکت ها تمام فرهنگ 

ســـازمانی، ضوابط و مقرراتی را که از شرکت مادر جدا 

شده اند، ناخواسته به ساختار جدید می آورند. 

اگر منظور از دخالت دولت این باشد، 

ما نمی توانیم رفتار ســـازمانی فردی را 

که با ضوابط اســـتخدامی پیشین در 

شرکت دولتی استخدام شده و براساس 

طرح طبقه بندی مشـــاغل 

حقوق و دستمزد می گیرد، 

یکبـــاره تغییر دهیم، چون 

مجموعه ای از زندگی این 

نیروهای انسانی بر مبنای 

همان ضوابط استوار است. 

اما اگر منظور از دخالت، 

نقـــش دولـــت در ترکیب 

 ، شســـتا یـــره  ت مد هیا

هیات مدیره شـــرکت ها یا 

اداره شـــرکت ها یا موارد دیگر است، واقعیت این است که 

فشـــارهای محیطی همیشه وجود دارد و درحال حاضر هم 

گاهی از ســـوی برخی مدیران )نمایندگان مجلس، مدیران 

محلی و اســـتانی( این فشـــارها وجود دارد، اما اینکه یک 

ســـاختار متمرکزی این فشار را وارد کند، پاسخ منفی است 

و دخالتـــی با ایـــن مفهوم وجود ندارد و عمده فشـــارها بر 

مبنای ســـلیقه شخصی برخی مدیران است که از دلسوزی 

یا ملاحظات محلی و منطقه ای موضوعی را دنبال می کنند. 

بـــرای مثال، بومی گزینی و حـــذف مدیران پروازی مطالبه 

بســـیار بحقی اســـت و در برخی موارد حتما لازم است این 

اقدام انجام شـــود، اما نماینده ای کـــه این موارد را مطرح 

می کند، متاســـفانه در پاره ای اوقات دنبال این اســـت که 

فـــرد موردنظر خود را به شـــرکت و بنگاه تحمیل کند. یکی 

از محاسن بورسی کردن شستا این است که من مدیرعامل 

شستا به جای ارائه گزارش عملکرد شرکت در یک مجموعه 

کوچک، مجبور به پاسخگویی به جمع بزرگی می شوم، لذا 

برای اینکه عملکرد خوب و قابل دفاعی داشته باشم، سعی 

می کنم بهترین مدیران را انتخاب و بیشترین تلاش را برای 

پاســـخ گیری انجام دهم تا کلیت مجموعه عملکرد خوبی را 

برای ارائه به سهامداران داشته باشد. مدیرعامل شستا برای 

اینکه بخواهد عملکرد قابل دفاعی داشـــته باشـــد، مجبور 

اســـت در هلدینگ ها کسانی را به عنوان مدیر انتخاب کند 

که بهترین عملکرد را دارنـــد، همین طور مدیران هلدینگ 

هم به خاطر اینکه بتوانند درقبال مدیرعامل شستا پاسخگو 

باشند، سعی می کنند در شرکت ها کسانی را مدیر انتخاب 

کنند که خروجی شان قابل دفاع در مجمع عمومی باشد. از 

همین روی سعی کردیم درمقابل فشارهای محیطی مقاومت 

کنیم که این وضعیت با بورسی شدن شستا بهتر شده است. 

امکان دارد بازهم در سال جاری بخش دیگری از سهام 

شستا را در بورس عرضه کنید؟ 

براســـاس تعهدات اولیه، ســـازمان تامین اجتماعی مقرر 

کرده بود 12درصد از ســـهام شستا را در بورس عرضه کند 

که 10درصد آن عرضه شد و دو درصد باقی مانده که عرضه 

آن قطعی اســـت، اما زمان آن فعلا مشخص نیست. اگر ما 

بخواهیم شناوری سهم شستا به شکل مطلوب صورت بگیرد 

و اگر بخواهیم منابع برای طرح های توســـعه ای ســـازمان 

تامین اجتماعی حاصل شود می توان درصد سهام بیشتری 

را در بـــورس عرضه کرد، ولی ایـــن تصمیم گیری در اختیار 

هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی است. 

در ســـال جهش تولید، برنامه کمّی شـــما برای ارتقای 

تولید چیست؟ 

ما در سال جاری حداقل 25 تا 30درصد را برای رشد فروش 

مقـــداری در نظر گرفتیم که در دل بنگاه ها و شـــرکت های 

تولیدی محقق خواهد شد. 

گفته می شود دولت 2۵۰هزار میلیارد تومان به سازمان 

تامین اجتماعی بدهکار اســـت. با شرایطی که دولت 

دارد، بعید اســـت بتواند با منابع نقدی این بدهی ها را 

پرداخت کند. دیدگاه شـــما در این خصوص و سازوکار 

جبران این بدهی ها چیست؟ 

امســـال در بودجه 170هزار میلیارد تومان سازمان تامین 

اجتماعی، برآورد شـــده تقریبا بین 35 تا 40هزار میلیارد 

تومان مطالبات از دولت وصول شود. اینکه چه مقدار از این 

مطالبات وصول شود، با شرایط فعلی وضعیت مالی دولت 

)منابع درآمدی دولت، کسری بودجه، پیامدهای حاصل از 

ویروس کرونا و...( می توان گفت به نظر بنده بعید است جز 

سازوکار رد دیون، دولت بتواند با سازوکار دیگری مطالبات 

ســـازمان تامین اجتماعی را پرداخـــت کند. از این منظر با 

همه نقدی که به ســـازوکار رد دیون وارد می شـــود، به نظر 

می رســـد این ســـازوکار بهترین راه برای پرداخت مطالبات 

دولت به سازمان تامین اجتماعی خواهد بود. شرکت های 

بزرگ بهترین منابع برای رد دیون است که البته مذاکراتی 

در همیـــن زمینه در حال انجام اســـت. البتـــه لازم به ذکر 

اســـت دولت قصد ندارد در قالب رد دیون به شـــیوه قبلی، 

شرکت های خود را به سازمان تامین اجتماعی واگذار کند 

و روحانی هم معتقد است صندوق های بازنشستگی نباید 

شرکت داری کنند و بهتر است به جای شرکت، سهامداری 

کنند. به اعتقاد من هم این سیاســـت کاملا صحیح است و 

فرقی نمی کند، اگر به جای اینکه شـــرکت بدهند، بخشی 

از ســـهام چند شـــرکت را هم بدهند، مفید خواهد بود و در 

بلندمدت امکان اصلاح پرتفوی صندوق ها و حرکت به سمت 

سهامداری به جای شرکت داری را فراهم می کند. 

 الان بهترین راهکار برای تسویه بدهی های دولت همین 

اســـت که سازمان تامین اجتماعی به جای مطالبات خود 

از دولت ســـهم یا شـــرکت دریافت کند و سپس این سهم 

یا شـــرکت را به قیمت منصفانه روز به شستا بدهد، منابع 

حاصل از آن دریافت کند و اگر برای این دارایی در شستا 

ارزش افزوده ایجاد شود، بازهم 85 تا 90درصد منابع برای 

ســـازمان تامین اجتماعی خواهد بـــود. مضاف بر اینکه، 

لزوما هرجا نســـبت سهم کم شود به این معنی نیست که 

ارزش دارایی شما کم شده است. الان درمورد شستا درست 

است که با واگذاری بخشی از سهام شستا، سهام سازمان 

تامین اجتماعی از 100 به 90 یا 85درصد می رسد، ولی 

همان دارایی )شســـتا( که زمانی ارزش آن دقیق مشخص 

نبود و مقدار آن را 20هزار و برخی 30هزار میلیارد تومان 

و عده ای 50هـــزار میلیارد تومان ذکـــر می کردند، الان 

 )NAV( دیگـــر وضعیت فرق کرده و ارزش خالص دارایی

شستا به شکل شفاف به بیش از 150هزار میلیارد تومان 

رسیده است.

محمد رضوانی فر، مدیرعامل شستا  در گفت وگوی تفصیلی با »فرهیختگان« از 
شرکت های سودده و سود تجمیعی شان و جزئیاتی از ابعاد ورود شستا به بورس خبر 
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ادامه از صفحه ۱۴

گفت و گو در یک نگاه
در عرضه اولیه شســـتا دو میلیون و 7۰ هزار نفر ســـهام ما را خریداری کرده اند، لذا 	 

ما قرار اســـت به جـــای اینکه مجمع را در یک اتاق کوچـــک چندنفره برگزار کنیم، 

تحت نظارت حداقل دو هزار نفر سهامدار قرار گرفته و مجمع را برگزار کنیم. به نظر 

شما در این وضعیت پاسخگویی افزایش پیدا می کند یا خیر؟

از کل شـــرکت های شستا، 9۰ شرکت در قالب رد دیون به سازمان تامین اجتماعی 	 

واگذار شده  است. به عبارت دیگر مفهوم این جمله این است که اصلا شستا خودش 

ساختار لایه لایه )تودرتو( فعلی را انتخاب نکرده است.

اگر بنا بود محمد رضوانی فر به عنوان مدیرعامل شستا استراتژی های سرمایه گذاری 	 

این مجموعه را بنویسد و شرکت را از نو بسازد، احتمالا به جای ۱87 شرکت، در حدود 

3۰ شرکت سرمایه گذاری می کردیم؛ چون9۰درصد سود مجموعه شرکت های شستا 

را همین 3۰ شرکت می دهند.

در راستای ایجاد شفافیت و بهره وری در زیرمجموعه شستا پنج برنامه کلی را انجام 	 

داده ایم: ۱- برنامه ساماندهی )متشکل از ادغام، انحلال، واگذاری و بورسی کردن 

شـــرکت ها( 2- ارتقای عملکرد و افزایش راندمان شـــرکت ها 3- توسعه سامانه های 

هوشـــمند برخط در راســـتای شفاف سازی عملکرد ۴- اصلاح ســـاختار مالی و ۵- 

مولدسازی دارایی ها به ویژه دارایی های غیرمولد. 

در راســـتای ساماندهی شـــرکت ها، ۱۴ شرکت را در هم ادغام کرد یم. 29 شرکت را 	 

منحل و 3 شرکت را واگذار کردیم که مراحل نهایی این کار درحال انجام است.

در سال گذشته 38درصد ارزش ریالی یا 3۵درصد تعدادی عرضه اولیه های بورس 	 

ایران مربوط به زیرمجموعه های شســـتا بود. اما شـــاه بیت بورسی کردن شرکت ها، 

بورسی شدن شستا بود که امسال انجام شد.

استراتژی دوم ما در شستا، ارتقای عملکرد و افزایش راندمان شرکت ها بود. در سال 	 

97 ســـود تجمیعی شرکت های مدیریتی شستا حدود 7 هزار میلیاردتومان بود که 

این میزان در سال 98 به حدود ۱8 هزار میلیاردتومان رسیده است. 

درخصوص افزایش راندمان و بهره وری شـــرکت ها در پایان سال مالی منتهی به 3۱ 	 

خرداد سال 97 شرکت اصلی شستا۱2۰۰ میلیاردتومان سود ایجاد کرد که باید به 

سازمان تامین اجتماعی پرداخت می شد. در 3۱ خرداد سال 98 که بنده )رضوانی فر( 

8-7 ماه افتخار حضور در این مجموعه را داشتم، سود خالص شرکت ها به چهار هزار 

و ۵۰۰ میلیاردتومان رســـید. برآورد من این است که در 3۱ خرداد سال جاری سود 

خالص شرکت اصلی حدود ۱8 هزار میلیاردتومان باشد.

در ســـال های گذشته سود پرداختی شستا به ســـازمان تامین اجتماعی بین 2 تا 	 

3 هزار میلیاردتومان بود که در ســـال 98 میزان پرداختی شســـتا به سازمان تامین 

اجتماعی حدود ۱۱ هزار میلیاردتومان شد.

سال ۱396 شستا۴۰ شرکت زیان ده داشت و این۴۰ شرکت در سال ۱397 به 28 	 

شـــرکت و در سال ۱398 به ۱۴شرکت کاهش پیدا کرد و امسال برنامه ریزی کردیم 

که تعداد شرکت های زیان ده را به سه شرکت برسانیم.

یکی از اقداماتی که طی ســـال گذشته انجام دادیم، انتقال دفاتر مرکزی شرکت ها 	 

بود. در این راســـتا دفتر مرکزی 27 شرکت از تهران به محل کارخانه انتقال یافتند. 

در حال حاضر همه این دفاتر خالی بوده و آماده فروش هستند.

الان بهترین راهکار برای تســـویه مطالبات سازمان تامین اجتماعی از دولت همین 	 

اســـت که این سازمان به جای مطالبات خود از دولت سهم یا شرکت دریافت کند و 

سپس این سهم یا شرکت را به قیمت منصفانه روز به شستا بدهد، منابع حاصل از 

آن را دریافت کند و اگر برای این دارایی در شســـتا ارزش افزوده ایجاد شـــود، بازهم 

8۵ تا 9۰درصد منابع برای سازمان تامین اجتماعی خواهد بود.

اقتصاداقتصاداقتصاداقتصاد @ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

صندوق های بازنشستگی زمانی که تاسیس می شوند، در سال های اولیه تقریبا هیچ مستمری بگیری ندارند، اما در ادامه 

با ازکارافتادگی برخی بیمه شدگان و با گذشت زمان، تعداد بازنشستگان و مستمری بگیران افزایش می یابد. براین  اساس 

یکی از شاخص هایی که وضعیت مرگ و حیات این صندوق ها را تعیین می کند، شاخص پشتیبانی است. براساس تعاریف 

بین المللی، شاخص پشتیبانی عبارت است از تقسیم تعداد بیمه شدگان اصلی بر تعداد مستمری بگیران. یعنی صندوق 

برای بقا نیازمند این است که تعداد بیمه شدگان و بیمه پردازانش بیش از تعداد افرادی باشد که در قالب بازنشستگی و ازکارافتادگی از صندوق حقوق و مستمری 

می گیرند. طبق پژوهش های انجام شـــده، اگر شـــاخص پشـــتیبانی به کمتر از 6/37 نفر تقلیل پیدا کند )یعنی یک نفر مستمری بگیر در مقابل 6 نفر بیمه پرداز(، 

صندوق های بازنشستگی قادر نخواهند بود براساس منابع نقدی حاصل از دریافت حق بیمه به تعهدات قانونی خود عمل کنند و اگر این شاخص از ۵/3۵ نفر کمتر 

شود، پرداخت تمامی تعهدات به ویژه بدهی های دولت نیز کفاف مصارف صندوق های بازنشستگی را نخواهد داد. براین اساس همه صندوق های بازنشستگی برای 

اینکه در زمان بلوغ خود و درواقع در زمان افزایش تعداد جمعیت مستمری بگیر نسبت به تعداد بیمه شدگان به مشکل نخورند، از ابتدای تاسیس صندوق اقدام به 

سرمایه گذاری منابع مازاد بیمه شدگان در قالب سپرده های بانکی، شرکت های سرمایه گذاری، خرید بنگاه ها، خرید سهام و... می کنند. سازمان تامین اجتماعی 

نیز به عنوان بزرگ ترین صندوق بیمه بازنشستگی کشور که بیش از ۴3 میلیون نفر از افراد بیمه شده کشور را تحت پوشش بیمه ای دارد )۱۴ میلیون نفر بیمه شده 

اصلی23 میلیون نفر بیمه شده تبعی، 3/7 میلیون مستمری بگیر اصلی و 2/7 میلیون مستمری بگیر تبعی(، در همین راستا یعنی برای حفظ ارزش ذخائر بیمه شدگان 

به تاسیس شرکت سرمایه  گذاری تامین اجتماعی )شستا( به عنوان یک مجموعه تخصصی در امر سرمایه گذاری به صورت یک شرکت سهامی خاص با سرمایه دو 

میلیاردتومان در اوایل سال 6۵ اقدام کرد. در ادامه اما ماهیت این شرکت از سرمایه گذاری در بنگاه های متفاوت به مدیریت و سرمایه گذاری همزمان بنگاه ها تغییر 

پیدا کرد که نتیجه آن تشکیل یکی از بزرگ ترین هولدینگ های اقتصادی خاورمیانه بوده است. مجموعه شستا پس از گذشت بیش از سه دهه حالا شامل ۱87 

شرکت مدیریتی و ده ها شرکت کنترلی است. یکی از مباحث پرتکرار در دولت های مختلف این بود که این مجموعه عظیم اقتصادی در نبود شفافیت به حیاط خلوت 

سیاسیون تبدیل شده و منابع مازاد بیمه شدگان به جای کمک به سازمان تامین اجتماعی، عملا صرف ریخت وپاش سیاسیون می شود. همچنین ورود سیاسیون به 

مجموعه های سرمایه گذاری تامین اجتماعی سبب شده بود این منابع عظیم عملا بهره وری قابل توجهی نیز نداشته باشند، به طوری که در سال های اخیر که نسبت 

پشتیبانی بیمه ای سازمان تامین اجتماعی به کمتر از عدد پنج رسیده بود و دولت نیز بخش قابل توجهی از تعهدات خود به سازمان را که گفته می شد حدود ۱۵۰ 

هزار میلیارد میلیاردتومان است، به صندوق پرداخت نکرده بود، عملا 9۵ تا 98درصد از کل هزینه های سالانه سازمان تامین اجتماعی بر دوش بیمه شدگان بود و 

سرمایه گذاری های سازمان کمتر از پنج درصد هزینه های سالانه سازمان را تامین می کردند. حالا با تحولات مدیریتی که طی دو سال اخیر در بازوی سرمایه گذاری 

سازمان تامین اجتماعی )شستا( انجام شده، در اواخر فروردین سال جاری شرکت اصلی شستا وارد بورس شده که این عرضه اولیه به عنوان بزرگ ترین عرضه اولیه 

تاریخ بورس ایران نام گرفته است. مدیران شستا معتقدند عرضه شستا در بورس مهم ترین اقدام تاریخی برای ایجاد شفافیت در این تاریکخانه و بهترین راه حل برای 

دور نگه داشتن این منابع بیمه شدگان از دخالت های دولت و سیاسیون است. اما از سویی دیگر، با این عرضه، نقدهای زیادی به چگونگی و سازوکار ورود این مجموعه 

به بورس از سوی کارشناسان مالی و اقتصادی مطرح شد که محمد رضوانی فر، مدیرعامل شستا در گفت وگوی مفصل با »فرهیختگان« به این ابهامات و نقدها پاسخ 

داده است. آنچه در ادامه می خوانید، مشروح این گفت وگو است.

مهدی عبداللهی
دبیرگروه اقتصادی


